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نكته بازی

درخشش بی پایان یک مغضوب
در مســابقات این هفته لیگ امارات اگرچه الوحــده 3بر 2مقابل 
خورفکان شکست خورد اما درخشش احمد نوراللهی به پایان نرسید 
و هافبک ایرانی سرخپوشان در این دیدار هم 2پاس گل دیگر داد. 
به این ترتیب تعداد پاس گل های او در این فصل به عدد5رسید تا 
نوراللهی دومین پاسور برتر مسابقات لقب بگیرد. جالب اینجاست که 
از این تعداد، 4پاس گل نوراللهی پس از کنار رفتن او از فهرست تیم 
ملی ارسال شده که نشان می دهد این بازیکن در بهترین فرم فنی 
قرار دارد. طبیعتا مسئله نوراللهی انضباطی بوده و در نهایت کادرفنی 
باید در مورد این بازیکن تصمیم بگیرد اما با توجه به ســطحی که 
احمد در آن قرار دارد، غیبت او در جام ملت ها و ناکامی احتمالی تیم 

ملی می تواند آتش انتقادات را تند کند.

چگونگی استفاده از VAR مهم است
همچنان در فوتبال ایران همه تیم ها عقیده دارند اشتباهات داوری 
به ضرر آنهاست. حتی تیم هایی که با 4یا 5گل برنده می شوند هم 
همین اعتقاد را دارند، بنابراین عجیب نیســت که پس از تساوی 
یک - یک استقلال مقابل گل گهر، هر 2باشگاه بیانیه های تند علیه 
داوری داده باشند. در این میان یکی از مسئولان رسانه ای استقلال 
توییت زده و مدعی شــده اگر VAR بیاید بســاط خیلی ها جمع 
خواهد شد. صدالبته آرزوی همه هواداران منصف فوتبال این است 
که کمک داور ویدئویی در همه مســابقات وارد شود اما چگونگی 
استفاده از آن هم مهم است. اگر قرار باشد این سیستم به کار گرفته 
شود و از آشکارترین مصداق فوتبال جهان برای اخراج یک بازیکن 
استفاده نکند، همان بهتر که اصلا نیاید. می دانید که در مورد کدام 

صحنه صحبت می کنیم. نه؟!

همه می دانستند جز شما!
سریال اشتباهات علی نعمتی در پرسپولیس ادامه دارد و گویا او 
با تمام وجود پذیرفته نقش »مهدی شیری« جدید سرخپوشان 
را ایفا کند! این بازیکن پس از به ثمر نشســتن اصرارهایش برای 
پنالتــی دادن در دربی تهران، مقابل شــمس آذر قزوین هم یک 
پنالتــی داد و در ادامه با دریافــت کارت زرد دوم از زمین اخراج 
شد تا کار قرمزها حســابی گره بخورد؛ هرچند پرسپولیس به هر 
مشقتی بود این بازی را برد. حالا نگاه سنگین یحیی گل محمدی 
به نعمتی در لحظه اخراج در شــبکه های اجتماعی سوژه شده، 
هرچند که سرمربی پرسپولیس دقایقی بعد هم در نشست خبری 
انتقاد واضح تری از شاگردش کرد: »بازیکنی در سطح پرسپولیس 
نباید به این شــکل کارت قرمز بگیرد و اخراج شــود.« بله خب؛ 
مدت هاست خیلی ها دارند این چیزها را در مورد نعمتی می گویند 

اما شما نمی شنیدی!

علیاصغر درویش|  حضور یک روحانی در جمع داوران لیگ برتر فوتبال، 
اتفاق جالبی است. محمدعلی پورمتقی که از رده های پایه به عنوان بازیکن 
در فوتبال حضور داشته حالا چند سالی است که به داوری در این رشته روی 
آورده و در کنار تحصیلات حوزوی  خودش، قضاوت فوتبال را هم در بالاترین 
سطح دنبال می کند. پورمتقی که همین 10روز قبل یکی از کمک داوران 
بازی پرســپولیس و استقلال خوزســتان بوده در گفت وگویی با روزنامه 

همشهری درباره فعالیت های جالبش توضیح داده است.

چطورشدکهواردحوزهفوتبالشدید؟
من از رده نونهالان در تیم های مقاومت و میقات وحدت قم فوتبال بازی 
می کردم و حتی تا رده نوجوانان نیز به فوتبــال بازی کردن ادامه دادم و 
همراه تیم به مسابقات کشوری نیز اعزام می شدم، ولی به دلایلی فوتبال 

را کنار گذاشتم و وارد حوزه داوری شدم.

بهچهدلیلیفوتبالراکنارگذاشتید؟
پدرم خیلی علاقه نداشــت به این دلیل که باید برای بازی کردن از قم 
خارج می شدم و به تهران می رفتم و بحث ادامه تحصیلم نیز وجود داشت.

ازفوتبالواردحوزهداوریشدید.اینمسیرازکجا
شروعشد؟

3-2سال اولی که در حوزه علمیه بودم درس ها خیلی سخت بود و تصمیم 
گرفتم فوتبال را کنار بگذارم و پس از مشورت با استادان حوزه در رشته 
داوری فوتبال فعالیتم را ادامه دادم. در 19-18ســالگی توســط آقای 
حسین نجاتی چهره بین المللی داوری، به مسابقات کشوری اعزام شدم. 

درحقیقت، رسیدن به این جایگاه را مدیون آقای نجاتی هستم.

غیرازداوریفوتبالدررشــتههایدیگرورزشی
فعالیتدارید؟

بله همزمان با فوتبال، رزمی هم کار می کردم و مربی ووشو و فول کیک 
بوکسینگ نیز هستم. ضمن اینکه مدیریت مدرسه فوتبال شهید ابراهیم 
هادی به عنوان نخستین مدرسه فوتبال فرهنگی تربیتی کشور را عهده دار 
هستم که شعبه اصلی آن در تهران و زیرنظر محمد انصاری بازیکن سابق 

تیم ملی فوتبال است.

حضورهمزمــاندرحوزه
علمیهوفوتبال؛ازنظرشماچهسنخیتی

بینایندومقولهوجوددارد؟
بحث داوری و مسائل حوزوی خیلی جدا از هم نیست و می توان گفت 

که بحث قضاوت و عدالت محوری با هم عجین شده اند.
 

نگاههابهیکروحانیکهداورفوتبالاستبرای
شماچگونهبودهاست؟

خدا را شکر چون از ابتدا فوتبالیست حرفه ای و در ورزش بودم و پله پله در 
این مسیر بالا آمدم بازخوردهای خوب و مثبتی از جامعه دریافت کردم.

فرزندداریدودوســتداریدآنهاهممثلشما
فوتبالیستیاداورشوند؟

2 فرزند دختر دارم. بحث ورود به ورزش حرفه ای داستان های خاص 
خودش را دارد ولی دوســت دارم اهل ورزش باشند؛ چرا که ورزش 

کردن از لحاظ علمی و تجربی توصیه شده و می تواند در بحث اجتماعی و 
تحصیلی به آنها کمک کند.

نگاههاازداخلحوزهعلمیهبهشماچگونهاست؟
اوایل ترس و واهمه داشــتم که حوزه علمیه با این فعالیت ورزشی من 
مخالفت کند اما برخلاف تصوراتم خیلی هم استقبال شد و همین حمایت 

حوزه باعث شد تا فعالیت حوزوی را نیز با انگیزه بیشتری دنبال کنم.

چندسالاستکهدرلیگبرترهستید؟
6سال است که در لیگ برتر فعالیت می کنم و هفته گذشته نیز در بازی 

استقلال خوزستان و پرسپولیس، کمک داور بودم.

برایافرادیکهدوســتدارندفوتبالیستشوندو
آرزویبازیدرلیگبرتررادارندچهتوصیهایدارید؟

به آنها این پیام را می دهم که حضور در لیــگ برتر را فقط در قاب تلویزیون 
نبینند چرا که هزاران آدم پشت این قاب زحمت کشیده اند تا یک نفر به مرحله 
دیده شدن برسد. از جوانان و نوجوانان کشورم می خواهم که چند هدف داشته 

باشند تا درصورت نرسیدن به یکی از اهداف، دیگری را دنبال کنند.

داوری و مسائل حوزوی 
جدا از هم نیستند

گفتوگوبامحمدعلیپورمتقیکههمروحانیاست،همورزشکار
رشتههایرزمیوهمکمکداورفوتبالدرسطحلیگبرتر

یکیازاتفاقاتتلخیکهمعمولادرورزشــگاههامیافتدفحاشیبهداورهایمسابقه
است.چهصحبتیدراینزمینهدارید؟

تجربه این اتفاق را داشته ام و می توان گفت که عصبانیت هواداران و بازیکنان و کادر فنی تیم ها تا حدی طبیعی 
است اما تا جایی که کار به توهین کشیده نشود.

چهپیشنهادیبرایحلاینمسئلهدارید؟
بحث فرهنگ سازی باید در ورزشگاه ها اتفاق بیفتد. به طور مثال باید برای تماشاگرانی که کارت های هواداری 
دارند دوره های آموزشی گذاشته شود. متأسفانه این توهین ها به فضای مجازی هم کشیده شده تا جایی که به 
قومیت ها هم توهین می شود و این به خاطر فقر سواد رسانه ای است، باید برای هواداران و حتی لیدرها دوره های 

مستمر آموزشی گذاشته شود.


